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SPOLEK EVANGELICKÝCH KAZATELŮ
111 21 Praha 1, P.O. Box 466, Jungmannova 9
IČO: 44992777 � e-mail: spek@evangnet.cz
Číslo účtu: 2800273495/2010

Zpráva o činnosti výboru SpEK v roce 2017
(pro valnou hromadu 23. ledna 2018 vypracovali členové výboru)

Milé členky a členové Spolku evangelických kazatelů,
výbor Spolku evangelických kazatelů pracoval od ledna 2017 ve složení:
(v závorce je uvedeno funkční období jednotlivých členů):

Naděje Čejková (2017–20)
Jaromír Dus (2015–18)
Martina Kadlecová, předsedkyně (2016–19)
Matěj Opočenský (2016–2019)
Petr Sláma (2016–19)
Leonardo Teca (2016–19)

Letos nás čeká volba jednoho člena výboru. Jaromíru Dusovi, který měl ve výboru
SpEK na starosti kontakty se zahraničím, končí doba, na kterou byl zvolen. Na návrh
výboru SpEK je Gerhard Reininghaus ochoten kandidovat za člena výboru a ujmout
se této práce, se kterou má dlouholeté zkušenosti z práce v ekumenickém oddělení
ÚCK.
Sborník z minulého kurzu byl připraven a vydán ve spolupráci s Tomášem Trusinou
a nakladatelstvím Eman. Děkujeme.
Informační dopis SpEK byl členům SpEKu rozeslán v srpnu 2017.
Internetové stránky jsou přístupné na adrese: spek.evangnet.cz. Technickou podporu
webových stránek SpEK nadále dělá Filip Keller. Děkujeme mu.

1. PLNĚNÍ ÚKOLŮ ULOŽENÝCH VALNOU HROMADOU
a) Z rozhodnutí valné hromady 2017 jsme v srpnovém dopise členům SpEK poprosili
kazatele, aby nenechávali bez odpovědi osobní pozvání do sborů nebo nabídky sborů
ucházet se u nich o kandidaturu na farářskou službu, ale osobně na ně odpovídali. Ze
sborů se totiž ozývají oprávněné stížnosti, že se farářky a faráři na takováto písemná
pozvání často neobtěžují vůbec odpovědět.
b) Podnět Pavla Kaluse z VH 2017 na synod, který se týkal platů kazatelů, jsme postou-
pili předsednictvu synodu. Nebyl však do materiálů synodu přijat, protože nesplňoval
kritéria návrhů na synod. Zástupce SpEK na synodu, Leonardo Teca, se v rámci sy-
nodního jednání přidal k nejpodobnějšímu návrhu.
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2. PŘÍPRAVA FARÁŘSKÉHO KURZU
Příprava farářského kurzu a následné vydání sborníku je jednou z hlavních náplní
práce výboru. Kurz jsme se opět rozhodli udělat na Pedagogické fakultě UK. Vedle
výpomocných kazatelů zveme také studenty ETF UK, kteří mají účast na kurzu zdarma.
Pro jednání VH jsme opět zvolili prostory bývalé teologické fakulty v Husově domě.
Občerstvení jsme opět objednali v provozovně Diakonie Klobouk.

3. ČINNOST VÝBORU – VEDLE PŘÍPRAVY FK
a) Spolupráce se SR, poradními odbory a komisemi
13. 6. 2017 se konala společná schůze výboru SpEK a SR.
Setkání výboru SpEK se SR se koná pravidelně 1× ročně, po synodu. Děkujeme SR
i ÚCK za spolupráci a pomoc při pořádání farářského kurzu, i za rozesílání pozvání na
FK ve sborové zásilce. Jsme vděčni i za možnost pořádat VH spolku a kulturní večer
v prostorách Husova domu.
SR podpořila, jako v předchozích letech, farářský kurz v Praze v lednu 2017 částkou
30 000 Kč a bylo jí zasláno vyúčtování. Z tohoto příspěvku se platí účast zejména vi-
kářů, farářů ČCE v důchodu, a zahraničních hostů. SR doporučila účast všem farářům
oficiálním dopisem a sbory požádala, aby své kazatele na kurz uvolnily.
Jsme rádi, že SR vystoupí v rámci programu FK, a tak budeme mít, mimo jiné, nejak-
tuálnější informace i o tom, co se chystá v rámci oslav stého výročí ČCE.
Ve spolupráci s ekumenickým oddělením zveme zahraniční účastníky farářského
kurzu.

Na zasedání synodu zastupoval SpEK Leonardo Teca.
Byl v theologické komisi, zúčastnil se její přípravné schůze a také její porady během
synodu. Ale výbor SpEK se nejvíce zajímal o řešení pomoci farářům s bydlením při od-
chodu do důchodu. Na podzim roku 2016 jsme byli požádaní SR o stanovisko. Měli jsme
výhrady k řešení, které vycházelo z usnesení M13 z 1. mimořádného zasedání 34. sy-
nodu: „Synod ukládá synodní radě, aby připravila návrh vhodné finanční pomoci pro
kazatele, kteří se rozhodnou zajistit si po odchodu do penze vlastní bydlení.“ Na
usnesení nám vadí, že se pomoc omezuje jen na finanční bez zkoumání jiných variant,
např. vznik bytového fondu, který by patřil církvi.
SR odmítla náš návrh na založení bytového fondu s odůvodněním, že by správa fondu
zatížila ÚCK a také proto, že návrh nesplňuje zadání synodu (viz zmíněné usnesení
M13). Proto jsme podali návrh na revokaci usnesení M13, ale náš návrh nebyl zahrnut
do materiálů Synodu. Nakonec jsme podali přímo na 3. zasedání 34. synodu jiný návrh,
který byl přijat jako bod 4. usnesení 59, jehož plné znění předkládáme:
Usnesení č. 59: Finanční pomoc kazatelům při pořízení vlastního bydlení
1. Synod bere na vědomí rámcové zásady udělování finančních příspěvků pro zajištění
vlastního bydlení po ukončení činné služby faráře nebo jáhna uvedené v tisku 18 na
str. 16–17 s tím, že žadatel bude povinen prokázat potřebu poskytnutí příspěvku (např.
formou čestného prohlášení).
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5. Zpráva pro valnou hromadu o činnosti Nadačního fondu COMPATERNITAS v roce
2017
Účetnictví Nadačního fondu COMPATERNITAS zpracovává stále – a zcela gratis –
Ivana Dohnálková. Každému dárci (pokud se ho předem nevzdá) je zasláno potvr-
zení o daru pro daňové účely. Po zpracování roku 2017 bude účetnictví předloženo
ke schválení revizorovi. Výroční zpráva o hospodaření bude jako každoročně ulo-
žena u příslušného soudu a k nahlédnutí bude každému na stránkách justice.cz
a www.compaternitas.evangnet.cz. Na zmíněných stránkách najdete i základní in-
formace o Fondu a výroční zprávy za minulá léta.
K 31. lednu 2017 byla uzavřena sbírka na pomoc rodině zesnulého faráře Jana Vese-
lého, kterou vypsala v souladu se statutem Fondu Správní rada v září 2014. Na tento
účel bylo vybráno celkem 240 931,90 Kč. Sbírka byla vypsána konkrétně na pomoc se
zajištěním nového bydlení a na podporu při studiu dětí. Částkou 28 000 Kč jsme v tomto
roce přispěli na studium v zahraničí O. Veselému. Podle sdělení sestry Jarmily Veselé
dva synové jsou již samostatní, třetí syn a dcera studují. Dosud bydlí se souhlasem
staršovstva na faře.
V současné době není určen konkrétní účel sbírky. Jsou však dárci, kteří stále přispí-
vají. V roce 2017 bylo po ukončení sbírky pro rodinu bratra Veselého vybráno 43 300 Kč.
Stav účtu k 31. 12. 2017 činil 333 331,40 Kč. Z této částky je deponováno pro rodinu br.
Veselého 212 931,90 Kč.
Na samostatném červeném kontě byla uložena z bývalého fondu KMOTROVSTVÍ
částka 155 tisíc + úrok cca 16 tisíc korun. Tato částka byla v měsíci březnu 2016 po-
skytnuta jako půjčka členu naší církve v osobních finančních potížích. Půjčka je řádně
splácena.
Na tomtéž kontě jsou uloženy i zbylé peníze (k 31. 12. 2017 41 070 Kč) ze sbírky pro
rodinu Hrudkových, kterou přijal nadační fond pod svá křídla. Z této sbírky se postupně
hradí výdaje spojené s potřebami rodiny Hrudkových.
Zprávu vypracovala Správní rada COMPATERNITAS (Anna Lavická – předsedkyně,
Jan Keller a Jan Plecháček) v lednu 2018

6. Zpráva komise „Tabita“ pro rozdělování pomoci Partnerhilfe (PH):
Komise na své schůzi 23. 10. 2017 mohla rozdělit částku ve výši 669 284,42 Kč, kterou
jsme obdrželi na účet SpEK od Evangelické Partnerhilfe.
Rozdělení částky:

Faráři v činné službě 64 000,00 Kč (příspěvek dostalo 14 fa-
rářů a farářek)

Vikáři a jáhen 45 000,00 Kč (8 vikářů a 1 jáhen)
Faráři v důchodu a vdovy po farářích 49 946,42 Kč (9 důchodců a vdov)
Diakonie 510 338,00 Kč (130 zaměstnanců Dia-

konie ČCE)

Zprávu zapsala dne 15. ledna 2018 Marta Zemánková, předsedkyně komise Tabita pro
rozdělování darů z Partnerhilfe
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Řádné členství ve SpEK je nabízeno všem kazatelům ČCE, tedy i ordinovaným laikům,
a jsou zváni také na farářské kurzy, prostřednictvím SR.
Výbor SpEK prosí členy SpEK, aby členství ve spolku příležitostně doporučovali svým
kolegyním a kolegům, zvláště pak těm novým.

Výbor SpEK navrhuje valné hromadě 2018 hlasování o vyloučení konkrétních členů
SpEK, kteří nezaplatili členské příspěvky za 2 roky a více a na opětovné výzvy k zapla-
cení nereagují.

Výbor SpEK se rozhodl na základě usnesení VH 2017 odpustit členské příspěvky pěti
svým členům pro nemoc a nemouhoucnost, v celkové výši: 6340 Kč.

g) Novým důvěrníkem SpEK za chrudimský seniorát
se stal Benjamin Kučera, protože je mladší a hezčí než Jakub Keller, a také aby nedo-
cházelo ke střetu zájmů s jeho funkcí seniora.

4. HOSPODAŘENÍ
Pohřebné, sociální výpomoc a výpomoc na vzdělávání má na starosti Martina Kadle-
cová

a) Pohřebné a sociální výpomoc
Celkem bylo na pohřebném vyplaceno 30.000 Kč.
Až koncem roku 2017 byly podány 2 žádosti o sociální výpomoc. Z prostředků spolku
bylo vyplaceno 5000 Kč. Výbor SpEK pravidelně jedná o tom, jak pomoci těm, o kterých
tušíme, že se jim finančně nevede nejlépe. Vítáme další podněty.

b) Podpora vzdělávacích aktivit členů spolku
Byly podány dvě oprávněné žádosti a bylo vyplaceno celkem 11.955 Kč.
Připomínáme, že synod v roce 2017 usnesl změnu Pravidel celoživotního vzdělávání fa-
rářů a jáhnů (usnesení č. 25, https://www.evangnet.cz/cce/czr/pcv.html), která mimo
jiné umožňuje – za splnění daných podmínek – žádat o příspěvek na různá vzdělávání
také synodní radu.

c) Sbírka při bohoslužbách
na kurzu v roce 2017 ve výši 7.328 Kč byla věnována organizaci Jako doma – Home-
like, o.p.s. na podporu projektu Jídelen Kuchařek bez domova. Jídelny Kuchařek bez
domova zaměstnávají ženy v sociální tísni a se zkušeností s bezdomovectvím.

d) Finanční zpráva
(v přiložené tabulce)
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2. Synod bere na vědomí výsledky konzultací synodní rady s Nadačním fondem Věry
Třebické-Řivnáčové a pověřuje synodní radu, aby s tímto fondem jednala o možnosti
vytvoření systému umožňujícího systematické shromažďování potřebných prostředků
a poskytování příspěvků podle výše uvedených rámcových zásad.
3. Synod podporuje záměr synodní rady zvýšit mzdy farářů a jáhnů tak, aby ti, kterým
vznikne nárok na starobní důchod v roce 2029 a později, měli pro zajištění vlastního
bydlení na dobu po ukončení činné služby lepší podmínky.
4. Synod dále ukládá synodní radě, aby otevřela širší diskusi s duchovenskými pra-
covníky a na jejím základě zvážila také ostatní možné způsoby podpory jejich byd-
lení. Závěry nechť předloží 4. zasedání 34. synodu.

Platová komise: SpEK zastupuje Naděje Čejková.
Na návrh platové komise je od 1. 1. 2018 osobní příplatek (nenároková složka mzdy,
dosud vyplácen plošně SR 2×) ročně) součástí základní mzdy. Výši určují seniorátní
výbory, přiznán bude vždy na dobu 1 kalendářního roku a vyplácen bude měsíčně ve
mzdě. Platová komise vypracovala metodiku, která se může stát seniorátním výborům
pomocí při rozhodování. Vedle toho jsou zachovány odměny, které seniorátní výbory
rozdělují 2× ročně.

Strategická komise: SpEK zastupuje Petr Sláma.
Komise přemýšlí při hledání strategie ČCE na třech rovinách. Za základní jednotku ži-
vota církve považuje místní sbor. Z pojetí sboru jako organismu vyplývají specifické
funkce jeho lidských aktérů (členové, rodiny, presbyteři, kurátoři, kazatelé, rodiny ka-
zatelů, zaměstnanci…). Odtud také vyplývají funkce nadsborových struktur, jakými je
synodní rada, senioráty apod. Vzhledem k blížícímu se termínu synodu v květnu 2017
se komise podrobněji soustředila pouze na některé z oblastí těchto třech rovin (kaza-
telé, rodiny kazatelů, přechod na samofinancování, vztah k ETF, strategická místa).
Ve svých úvahách sice vycházela z místního sboru, opakovaně však zjišťovala, že
klíčovým bodem života sboru je osoba kazatele, tedy jeho duchovní a lidská obda-
rování, jeho nabyté kompetence, jeho nasazení a sebepojetí, ale také jeho hmotné
zajištění a rodinné zázemí. Komise proto chystá řadu (předběžně 15) návrhů k těmto
oblastem. Bude k nim patřit a) návrh posílení personální péče o faráře od mládežnic-
kého věku až po důchod s cílem vytipovávat studenty, podporovat je během studia,
informačně a pastoračně facilitovat nástupy na sbor, krize, odchody ze sborů a do
důchodu, b) zvýšení platu na úroveň středoškolských pedagogů, c) přiblížení vikář-
ského platu farářskému, d) zrušení systému nepeněžních příjmů z bydlení. Při úvahách
o platech vychází z cílové představy, kdy výše nákladů na 1,0 kazatelského úvazku činí
500 tis Kč ročně a e) navrhuje, z jakých složek se tato suma bude skládat. Další návrhy
mají f) posílit zásadu, že nositelem systemizovaného kazatelského místa je sbor. Je
proto g) třeba kvantifikovat úkolovou náplň 1,0 kazatelského úvazku, stanovit h) způ-
soby jeho zjišťování, i) postup při změně výše úvazku daného sboru a j) doporučení pro
spolupráci sborů s menšími úvazky a pro k) úvazky kazatelů doplněné mimosborovými
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úvazky. Další návrhy se l) týkají zakotvení podpory kazatelů a jejich rodin do povolá-
vací smlouvy.

Fond zabezpečení klidného stáří: SpEK zastupuje Zvonimír Šorm.

b) Kontakty se zahraničím
má na starosti i na radosti Jaromír Dus.
Již od roku 2015 zve výbor SpEK hosty na farářský kurz společně s Ekumenickým od-
dělením SR. Ustálila se praxe, že výbor SpEK zve všechny zájemce o kurz ze Slovenska
a z Polska prostřednictvím web-stránek jejich spolků či svazů. Šesti z nich (oficiálním
delegátům) je potom hrazeno kurzovné a pobyt z prostředků SpEK. Tutéž službu pro-
kazujeme i zástupcům českých sborů v zahraničí a hostům, kteří zastupují farářské
spolky především v sousedních zemích. Další hosty zve na farářský kurz Ekumenické
oddělení SR prostřednictvím vedení jejich církví. Díky tomu se farářského kurzu v roce
2017 účastnilo 20 zahraničních hostů a uskutečnila se i první společná večeře oficiál-
ních zahraničních delegátů se dvěma hlavními představiteli naší církve, s pracovníky
Ekumenického oddělení SR a se dvěma zástupci výboru SpEK. Dohoda o spolupráci
výboru SpEK s Ekumenickým oddělením SR byla potvrzena i po změně ve vedení to-
hoto oddělení. Díky tomu se takové setkání u prostřeného stolu uskuteční i letos.
Prostřednictvím Ekumenického oddělení SR dostal výbor SpEK také opakovanou na-
bídku saského farářského spolku pomáhat farářům a farářkám ČCE a jejich rodi-
nám. Saský farářský spolek je připraven ze své pokladny solidarity (Solidarkasse des
sächsischen Pfarrvereins) hradit duchovním ČCE a jejich manželkám třítýdenní po-
byt v lázních Saského-Švýcarska. (Tyto nabídky rozesílá Ústřední církevní kancelář
ČCE.) Kromě toho nabízí i podporu a pomoc v nouzi! V případech, kdy nečekaná ne-
moc, nehoda, nebo jiné okolnosti, působí farářské rodině vážné finanční problémy,
je ochoten velkoryse přispět! Takové případy je nutno oznámit výboru SpEK, který
potom pomoc spolu s Ekumenickým oddělením ÚCK zprostředkuje. Díky tomu, že se
výbor SpEK přibližně měsíc před vánocemi o takovém případu dověděl, přišla pomoc
prakticky okamžitě.
V loňské zprávě byla zmíněna účast dvou členů výboru SpEK na jednání KEP (Konfe-
renz der europäischen Pfarrvereine) v Bad Urach. SpEK je členem této konference
a řádně hradí roční příspěvek 50 Euro. Před prázdninami 2017 dostal výbor SpEK od
předsednictva KEP návrh na nové stanovy, které mají být schváleny v roce 2019. Vý-
bor se tímto návrhem zabýval, odeslal své připomínky a dostal odpověď, kterou lze
shrnout takto: změna stanov je déle-trvající proces, předsednictvo KEP za naše při-
pomínky děkuje a vezme je v úvahu. Abychom se o této akci dověděli víc, požádali
jsme předsedu farářského spolku v Oldenburgu a zároveň člena předsednictva KEP,
bratra faráře Andrease Kahnta, aby nám na valné schůzi o cílech a práci KEP pověděl
více. Za ochotu tak učinit mu děkujeme.

Setkání zástupců farářských spolků (Konference KEP) se koná každé tři roky, nejbližší
se bude konat 15.–19. 6. 2019 v Admont v Rakousku. www.kep-pastores.eu
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c) Setkání SR ČCE, vedení ETF UK a výboru SpEK k jednání o profilu absolventa
studijního oboru Evangelická teologie a kvalifikačních předpokladech kazatele
ČCE
Na základě dotazníkového šetření při loňském farářském kurzu, jehož se účastnilo
36 respondentů a jehož shrnutí je na stránkách SpEK
http://spek.evangnet.cz/sites/default/files/ETF-dotaznik-%20souhrn.pdf, výbor inicio-
val „tripartitu“, setkání zástupců ETF (Mrázek, Prudký, Beneš, Landová, Gallus),
SR (Ženatý, Zikmund, Pokorný, Titěra, Schneider) a SpEK (Kadlecová, Opočenský,
Sláma). Došlo k němu 6. 12. 2017 na ÚCK. Cílem tohoto setkání bylo uvést do vztahu
profil absolventa studijního programu evangelická teologie (co zná a umí na konci
studia ETF) a kvalifikační předpoklady duchovního v ČCE (co SR požaduje při nástupu
do služby). Představovali jsme si rozhovor, v jehož rámci budeme společně postupo-
vat od formulace žádoucího profilu absolventa k výčtu kompetencí, které si takový
absolvent během studia osvojí, až k debatě rámci ETF, pomocí jakých kurzů student
těchto kompetencí nabude. Ukázalo se, že ani jedna ze stran nemá jasnou představu,
za kterou by plně stála a která by odpovídala současným potřebám. Fakulta svůj pro-
fil absolventa programu EVT bude muset nově formulovat v rámci nových akreditací
v roce 2021. Ke kritice praktické teologie: některé kurzy jsou nabízeny jako volitelné
(výdobytek po roce 1989) – ale nikdo je nenavštěvuje. Bylo by pomocí, kdyby SR sta-
novila, které z volitelných předmětů jsou pro kandidáty duchovenské služby povinné.
Dle názoru SpEK by byl žádoucí větší podíl výuky v terénu (jako na pedagogických
nebo lékařských fakultách), a to ne s cílem stát se „farářskou průmyslovkou“, ale
v zájmu zvýšení relevance teologického aspektu studia. Dle názoru SpEK je potřeba
v započatém rozhovoru pokračovat a k přesnému vymezení úkolů jednotlivých fází
teologického vzdělání kazatelů přizvat také představitele komise pro vikariát.

d) Facebookové stránky spolku
Výbor SpEK se rozhodl založit facebookové stránky spolku, na kterých bude informo-
vat o činnosti výboru a spolku jako takového.

f) Evidenci členů spolku
vede Matěj Opočenský. K 1. lednu 2018 evidujeme: 199 členů.

V roce 2017 zemřeli tito bratři:
Josef Veselý, 13. 1. v nedožitých 103 letech
Bohumil Baštecký, 26. 3. v 73 letech
Jaromír Strádal, 17. 4. v 87 letech
Miloslav Vašina, 17. 12. v 71 letech

Členství ve SpEK ukončili: 1 (Filip Ženatý ke dni 8. 3. 2017)
Do SpEK v roce 2017 vstoupili: Petr Haška, Daniel Matouš, Karel Müller
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